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Po porážce Francie německou armádou v roce 1940 se britská vláda sešla na své 

schůzi v atmosféře hluboké sklíčenosti. Když vešel Winston Churchill, rozhlédl 

se po zdrcených členech kabinetu a řekl: “Pánové, tohle mi připadá docela 

inspirativní.” (J. Oswald Sanders, Spiritual Leadership) Tak se projevuje 

optimismus, což je sklon vidět a posuzovat skutečnosti z té lepší stránky. V 

úryvku z dopisu apoštola Pavla filipským křesťanům se setkáváme s optimismem, 

který vychází z víry v Pána Ježíše Krista.  

Pavel se nacházel ve vězení, což jistě nebylo příjemné. Nemohl se volně 

pohybovat, podnikat misijní cesty. Přesto celá jeho situace sloužila pokroku 

evangelia. Nebylo to poprvé, kdy byl Pavel kvůli evangeliu ve vězení. A nebylo 

to poprvé, co jeho věznění posloužilo spíše k dalšímu šíření radostné zvěsti, než 

aby bylo brzdou jejího postupu. Bylo tomu tak kdysi i v samotných Filipech, kde 

byl Pavel spolu se Silasem uvržen do vězení kvůli Kristu. Výsledkem však bylo, 

že žalářník a jeho rodina uvěřili v Krista (viz Sk 16,16-34). Na životě apoštola 

Pavla a církve vidíme, že násilné pronásledování věřících šíření evangelia 

nebrzdí, ale naopak ho spíše ještě urychluje (srov. Sk 8,1-4).  

 Ve své situaci viděl Pavel pokrok evangelia přinejmenším ve dvou 

skutečnostech. (1) Všem jeho věznitelům bylo známo, že je v poutech kvůli Ježíši 

Kristu. Pavel měl nepochybně možnost vysvětlit těm lidem evangelium. Věděli, 

že není ve vězení kvůli nějakému zločinu, ale kvůli zvěstování Ježíše Krista.  (2) 

Pokrok evangelia se dále projevil v tom, že většina křesťanů hlásala Krista s větší 

odvahou. Pavlovo uvěznění na ně tedy nepůsobilo jako odstrašení od mluvení o 

Kristu. Právě naopak. Když viděli Pavlovu víru, vytrvalost a neohroženost, i oni 

se stávali vytrvalejší a nejohroženější. Příklady táhnou. 

 

Mezi zvěstovateli evangelia už tehdy neměli všichni ke své činnosti tu správnou 

motivaci. Někteří snad Pavlovi záviděli jeho službu a misijní úspěchy. V Pavlově 

uvěznění mohli vidět příležitost ke svému zviditelnění. Také oni chtěli ukázat 

svoji důležitost na poli služby. Nešlo jim o slávu Kristovu, ale o jejich osobní 

prospěch. V tom spočívala jejich neupřímnost. Dokonce chtěli Pavlovi přitížit v 

jeho soužení. Snad doufali, že se Pavel bude ve vězení užírat závistí nad jejich 

úspěchy, nad tím, že získávají přívržence. Proti nim staví Pavel ty, kdo zvěstují 

Krista s dobrými úmysly, z lásky, a upřímně. Na rozdíl od těch prvních chápou 

duchovní význam Pavlova věznění. Tímto významem byla obhajoba evangelia. 

Pavlovým rivalům toto jasné nebylo. Možná dokonce viděli v Pavlově uvěznění 

důkaz, že někde udělal chybu. Možná jeho uvěznění dokonce pokládali za 

spravedlivý Boží trest. Do vězení se však apoštol dostal právě proto, že evangeliu 

sloužil správně a věrně. Zde vidíme, že je možné hlásat stejné evangelium, ale s 
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různými motivy. Nejjasněji naše motivy vidí Bůh. Vždy hrozí nebezpečí, že nás 

bude ve službě pohánět nezdravá soutěživost, a to nejen mezi jednotlivci, ale i 

mezi sbory a denominacemi. Pavla ale počínání jeho “konkurence” nijak 

nezneklidňovalo. Naopak se radoval, že se hlásal Kristus, ať už byla motivace 

k tomuto zvěstování jakákoliv. A stejně bychom se mohli ze zvěstování Krista 

radovat i my. 

 

Pavel měl jistotu, že bude zachráněn, že to s ním dobře dopadne. Mohlo to 

prakticky znamenat jak jeho propuštění na svobodu, tak i jeho smrt pro Krista. 

Obojí však pro něho znamenalo, že nebude zahanben. Obojí pro něho znamenalo, 

že na něm (dosl. “na mém těle”, v. 20) bude oslaven Kristus. Věřil, že k tomuto 

slavnému výsledku mu pomohou přímluvy filipských křesťanů a také přispění 

Ducha Ježíše Krista. Pavel nedoufal, že obstojí ve své síle a ze svých zdrojů. 

Doufal v pomoc Boží. Doufal v podporu od Ducha svatého, od Pána Ježíše. V 

mnoha zemích jsou křesťané pro svoji víru pronásledováni a také vězněni. Jak se 

za ně můžeme modlit? Inspirováni slovy apoštola bychom se mohli modlit za to, 

aby i na nich byl oslaven Kristus, ať už skrze život nebo smrt. Mohli bychom se 

modlit za to, aby skrze jejich těžkosti docházelo k pokroku evangelia. Mohli 

bychom se modlit za to, aby i oni měli radostnou jistotu, jakou měl apoštol Pavel. 

Pro Pavla byl život Kristus. Proto pro něho smrt byla ziskem. Kdyby pro 

něho byly životem peníze nebo lidská sláva, smrt by pro něho ziskem nebyla. V 

Krista věřil, Kristu sloužil, kolem Krista se soustřeďoval jeho život. A proto umřít 

bylo pro něho ziskem. Pokračování života na zemi však pro něho zase  znamenalo 

možnost dosahování dalších výsledků v duchovní práci. Proto v sobě pociťoval 

určité vnitřní napětí. Táhlo ho to na dvě strany. Na jednu stranu toužil být už 

s Kristem, tedy odejít z tohoto života, což by bylo mnohem lepší pro něj jakožto 

pro Pavla. Zároveň ale viděl, že jeho setrvání v pozemském těle je potřebnější pro 

filipské (a jistě nejen filipské) křesťany. Byl zřejmě přesvědčen, že Pán Ježíš vidí 

jeho propuštění z vězení jako tu prospěšnější variantu. Mluví tedy s jistotou o 

tom, že ještě zůstane na světě. Výsledkem bude další duchovní pokrok 

Filipských, radost jejich víry. Budou se moci ještě více chlubit vším, co Kristus 

vykonal na Pavlovi a co Kristus vykonal na nich skrze Pavla. 

 

Ve víře v Pána Ježíše Krista můžeme být stejnými optimisty jako apoštol. I my 

můžeme ve všelijakých těžkostech vidět příležitosti ke službě Bohu (třeba právě 

k hlásání evangelia) a náležitě jich využít. Vždycky se můžeme radovat z toho, 

že se zvěstuje Kristus. A to i navzdory skutečnosti, že lidé někdy evangelium 

hlásají ze špatných pohnutek. A i my můžeme mít ve víře jistotu, že nakonec to s 

námi dopadne vždy dobře, nebo ještě lépe. Smíme být optimisty víry.    
 


